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  جواد محرمي
در تازه ترين جلس�ه ش�وراي صنفي نمايش مديرعامل خانه 
سينما گزارشي پيرامون سينما فرهنگ ارائه كرده و مقرر شده 
سالن هاي شماره ۱ و ۲ سينما فرهنگ به چرخه اكران عمومي 
بازگردد و به اين ترتيب ديگر س�الن هاي اين سينماي خيابان 
شريعتي شمالي صرف آثار كم مخاطب هنر و تجربه نخواهد شد. 
چندي پیش امیرحس��ین علم الهدي، مدير گروه سینمايي هنر و 
تجربه در يادداشتي تهديدوار عنوان كرده بود كه نسبت به آنچه وي 
كارشكني هاي پي درپي شوراي صنفي نمايش خانه سینما، خوانده 
بود واكنش نش��ان خواهد داد و در صورت عملي ش��دن خواسته 
همايون اسعديان، رئیس شوراي صنفي نمايش گروه هنر و تجربه 
را تعطیل خواهد كرد. اسعديان در نامه اي خطاب به محمدمهدي 
حیدريان رئیس سازمان سینمايي خواستار لغو نمايش فیلم هاي 

هنروتجربه در دو سالن سینمافرهنگ و موزه سینما شده بود. 
رئیس گ��روه دولتي هنر و تجرب��ه در نامه اش آورده ب��ود: بیش از 

يك سال است كه شوراي محترم صنفي نمايش خانه سینما با دلايل 
واهي در حال چوب لاي چرخ گذاشتن مهم ترين دستاورد دولت 
يازدهم در حوزه فرهنگ و هنر است! تعجب نمي كنم از اين اقدام 
چون دعواي سینماي بدنه با سینماي انديشه از زمان دعواي قابیل 
و هابیل قابل رديابي است. علم الهدي رويكرد شوراي صنفي نمايش 
در كاهش س��الن هاي هنر و تجربه را غیرقانوني و محفلي خوانده 
بود و اعلام كرده بود كه در صورت عملي شدن آنچه وي تهديدات 
شورا خوانده بود، فعالیت هاي هنر و تجربه ر ا متوقف خواهد كرد. 
دوگانه سازي سینماي كشور به سینماي انديشه به نمايندگي هنر 
و تجربه و سینماي بدنه كه لابد به زعم علم الهدي غیرانديشه مند 
است با واكنش تند رئیس شوراي صنفي نمايش مواجه شد. همايون 
اسعديان درباره اين تقس��یم بندي گفته بود: »به نظر جدا از اينكه 
ايشان دارند به تمام فیلم هاي س��ینماي ايران توهین مي كنند و 
سینماي بدنه را خالي از انديش��ه مي دانند، به شخصه هم چنین 
جايگاهي براي ايشان قائل نیس��تم كه اجازه داشته باشند چنین 
تقسیم بندي انجام دهند. خیلي متأسفم كه بايد بگويم چیزي به نام 
گروه »هنر و تجربه« ديگر وجود ندارد و مدت هاست به يك محفل 
با تمام خصوصیات محفلي آن تبديل شده است كه اگر محفل نبود، 
ايشان هر وقت تمايل داش��تند، تهديد به متوقف كردن فیلم هاي 
اين گروه نمي كردند، ظاهراً آنجا به ملك شخصي شان تبديل شده 
است.« شوراي صنفي نمايش حالا تقريباً وعده خود را عملي كرده 
است. ضمن اينكه ديگر قرار نیست فیلم هاي گروه هاي ديگر اكران 
براي پخش به هنر و تجربه داده شود تا اين گروه آمار تماشاگرانش 

را بالا ببرد.

آيا رئيس هنر و تجربه فعاليت هاي اين گروه را متوقف مي كند؟
سالن هاي سينما فرهنگ به آغوش سينما بازگشت 

تازه ترين اثر سيدمهدي شجاعي منتشر شد
»آن است شيوه حكومت« ترجمه نامه امام علي)ع( به مالك اشتر

  محمدصادق عابديني
شبكه اميد سيما، در آستانه ولادت باسعادت 
حضرت امام رضا)ع( به صورت رسمي آغاز به 
كار كرد. با راه اندازي رسمي شبكه »اميد« كه 
مختص گروه سني نوجوان است، صداوسيما 
به ط�ور تقريب�ي چرخه س�ني بينندگانش 
را كام�ل ك�رد. اهمي�ت دوره نوجوان�ي در 
تربيت ف�ردي و اجتماعي و تأثي�رات آن در 
آينده اف�راد، جايگاه خاصي را به ش�بكه اي 
كه مختص نوجوانان اس�ت، بخشيده است. 
دكتر مهدي س�الم، مدي�ر ش�بكه اميد در 
گفت وگو با »جوان« از برنامه هايش براي اين 
شبكه گفته است. س�الم مي گويد مي تواند 
براي ۲0س�ال آين�ده صداوس�يما مجري ها 
و برنامه س�از هاي برت�ري را تربي�ت كن�د. 
ب�راي ش�روع، فرق ش�بكه امي�د با 
ش�بكه هايي مثل پويا و نهال را براي 
بينندگان شرح دهيد، چون برخي ها 
هنوز فكر مي كنند همه اين شبكه ها 

براي كودكان است. 
اولی��ن تفاوت اين ش��بكه ها درباره گروه س��ني 
مخاطبان است. مي گويیم از بدو تولد تا سن 12 
سال گروه سني كودك است كه در دو كانال پويا 
و نهال تقسیم شده است. از 12 سال تا 18 سال 
دوره نوجواني است كه به عنوان مخاطب شبكه 
امید شناخته مي شوند. بعد ديگر تربیتي است، 
نگاه كنید وقتي كتاب براي كودك نوشته مي شود، 
بیشتر از عكس و تصوير در آن استفاده مي شود و 
متن كمي دارد، در ع��وض مي بینیم كه نوجوان 
حتي رمان هاي بلند را هم مي خواند. شبكه پويا و 
نهال بیشتر جنبه سرگرمي دارد اما نوجوان میزان 
آموزش و مهارت آموزي اش بیشتر است و جنبه 

سرگرمي آن كمتر. 
ولي مي بينيم كه نوجوان ها، تقريباً همه 
برنامه هاي ديگر شبكه ها را مي بينند 
از پويا و نهال گرفته تا برنامه هاي گروه 

سني بزرگسال!
شايد ش��ما براي نوجوان فیلم كودكانه بگذاريد، 
خوشش نیايد چون مي خواهد بگويد من بزرگ 
ش��ده ام و همین طور چندان تمايل��ي به ديدن 
فیلمي با موضوع س��ني گروه بزرگسال نداشته 
باشد. اتفاقي كه تا الان افتاده اين است كه ما چون 
غذاي مورد علاقه مان را درست نكرده ايم مجبور 

شده ايم با هرچه دم دست است گرسنگي مان را 
رفع كنیم. ما پیش از اين تولی��دات خاص گروه 
سني نوجوان نداشته يا كم داشته ايم براي همین 
نوجوان در تلويزيون سرگردان بوده و مجبور است 
هر چیزي را تماشا كند. از اين خلأ سو ءاستفاده 
هم شده و شبكه هاي ماهواره اي شروع به ساخت 

برنامه هاي مناسب گروه سني نوجوان كرده اند. 
چقدر در خ�ارج از كش�ور روي گروه 
سني نوجوان در شبكه هاي تلويزيوني 

كار شده است؟
نه تنها ش��بكه هاي نوجوان داريم، بلكه س��بك 
برنامه س��ازي نوجوانان��ه داريم. تی��ن ايجري به 
گروه س��ني 12 تا 19 س��ال گفته مي شود و ما 
مي بینیم كه علاوه بر موس��یقي تی��ن ايجري، 
برنامه سازي تین ايجري داريم. تعداد زيادي فیلم 
و سريال درباره گروه سني نوجوان تولید مي شود. 
روي آموزش نوجوانان كار مي كنند. در عوض ما 
آموزش نوجوانان را به آموزش تست زني كنكور 
محدود كرده ايم. مگر چقدر ب��ه اين كنكور نیاز 
داريم؟ همه هیجاناتي را ك��ه در نوجوان در حال 
غلیان كردن اس��ت، مي خواهیم ب��ا كلاس هاي 
تس��ت زني كنترل كنیم. در صورتي كه نوجوان 
به كار و ورزش نیاز دارد. ما در برنامه »كارستان« 
شبكه امید به نوجواناني كه در اوقات فراغت شان 
كار مي كنن��د، پرداخته ايم. نوجواني كه از س��ر 
كار به خانه بازمي گردد، هم��ه انرژي اش تخلیه 

شده است. 
ما چقدر نوجوان در كش�ورمان داريم 
و چق�در از اين تع�داد را مي توانيد به 
عنوان مخاطب ش�بكه امي�د جذب 

كنيد؟
طبق آمار س��ال 95، 10 میلیون نف��ر نوجوان و 
مخاطب دوره نوجواني داريم، ان شاءالله بتوانیم در 
آينده پوشش سراسري داشته باشیم ولي اكنون 
پوشش شبكه در حد مراكز استان ها و شهرهاي 
بزرگ است كه مي شود حدود 65 تا 70 درصد از 
اين رقم و حدود 30 درصد نمي توانند شبكه امید 
را ببینند. امیدوارم آنها هم در آينده بتوانند امید 
را ببینند و ما همه 10 میلیون نفر را داشته باشیم. 
نكته اي هم هست كه شبكه امید با بقیه شبكه ها 

متفاوت است. 
منظورتان چه تفاوتي است؟

ما در سه حوزه برودكست )صداوسیما(، برودبند 

)اينترنت( و میداني فعالیت داريم. نگاه كنید در 
دبیرستان ها بسیاري از مسائل آموزشي را در اردو 
و كار میداني آموزش مي دهند. ما باش��گاه امید 
راه اندازي كرده ايم، باشگاهي كه براي برنامه سازان 
نوجوان اس��ت. ما الان خبرنگاران نوجوان داريم 
كه مي آين��د و تجهیزات��ي مانند دوربی��ن را در 
اختیارش��ان قرار مي دهیم و مي روند خودشان 
برنامه را مي سازند، تدوين مي كنند و ما روي آنتن 
مي فرستیم. از طرف ديگر از 10 میلیون نوجوان 
كشور خیلي ها بدون آموزش وارد فضاي مجازي 
شده اند و حتي متأسفانه مي بینیم كه مدارس هم 
بعضاً نوجوان��ان را وادار مي كنند كه تبلت بخرند 
و در فضاي مجازي باش��ند. ب��دون آنكه آموزش 
و نظارتي روي آنها باش��د. ما در شبكه امید قرار 
نیس��ت متولي فضاي مجازي باشیم ولي در حد 
خودمان تلاش مي كنیم كارهاي خوب ديگران 

را منعكس كنیم. 
تفاوت ديگر ما اين اس��ت ك��ه انتقادهاي صريح 
نوجوانان نس��بت به ش��بكه را بي پرده در برنامه 
»چاپارخونه« پخش مي كنی��م، خود نوجوان ها 
تعجب مي كنند كه صحبت هاي ش��ان را پخش 
كرده ايم يا  برنامه به توان خدا كه برنامه معارفي 
است، حجم بالايي از سؤالات را دريافت مي كند 
و ما روي آنتن پاسخ مي دهیم كه كمتر شبكه اي 
اين كار را مي كند. سؤالات شخصي بینندگان را 
هم به صورت شخصي پاسخ مي دهیم و برايشان 

ارسال مي كنیم. 
شبكه اميد يك سال آزمايشي و حدود 
دو هفته است كه رسمي شده است. به 
نظر شما كه مدير شبكه ايد، قرار است 
چه زماني اين شبكه به ايده آل هاي يك 

شبكه نوجوان برسد؟
مشكل جدي ش��بكه الان لجستیكي نیست، در 
صورتي كه تا يك ماه پیش بود چون نه ساختمان 
داشتیم، نه استوديو نه يك ريال پول براي تولید 
برنامه، ام��ا با دس��تور دكتر علي عس��كري اين 
مشكلات حل شد. الان مش��كل شبكه امید اين 
است كه تهیه كننده تخصصي براي حوزه نوجوان 
نداريم يا  تعدادش��ان كم است. تهیه كننده هايي 
هم كه در سال هاي گذشته در حوزه نوجوان كار 
مي كردند به ديگر حوزه ها از جمله حوزه كودك 
رفته اند. مشكل اينجا است كه براي تولید كنندگان 
حوزه كودك جانشین سازي نشده است. بسیاري از 
برنامه سازان موفق امروز تلويزيون از دوره نوجواني 
وارد برنامه سازي شده اند، برويد ببینید مثلاً آقاي 
مهران مديري در چه سالي وارد صداوسیما شده 
است؟ يك دوره اي اين برنامه سازان وارد شدند و 
به آنها اعتماد ش��د، الان دكتر علي عسكري اين 
نگاه و اين اعتماد را به نوجوان براي برنامه سازي 
دارد. الان اگر ما اجازه بدهیم برنامه سازان نوجوان 
روي آنتن بیايند، من به شما قول مي دهم 20 سال 
آين��ده10 تا 15 نف��ر مثل رامبد ج��وان و عادل 
فردوسي پور كه شاخص اند را به تلويزيون تحويل 
دهیم. اما اينكه ش��بكه كي به قوام برس��د، فكر 
مي كنم حداقل چهار تا پن��ج ماه فرصت داريم تا 
ايده هايي را كه داريم به منصه ظهور برس��انیم. 
ان ش��اءالله بعد از آن شبكه روي غلتك مي افتد و 

كارها پیش مي رود. 

مهدي سالم، مدير شبكه اميد در گفت وگو با »جوان«: 

 هيجان نوجوانان را 
با کلاس تست زني  کنترل نمي کنيم

محسن حججي از اسم تا رسم
شروع كلام را از سید حمیدرضا برقعي وام مي گیرم؛

بي اختیار شد قلمش را رها گذاشت 
دستي ز غیب قافیه را كربلا گذاشت 

يك بیت بعد، واژه لب تشنه را گذاشت
تن را جدا گذاشت و سر را جدا گذاشت

حس كرد پا به پاش جهان گريه مي كند
دارد غروب فرشچیان گريه مي كند

با اين زبان چگونه بگويم چه ها كشید
روي خاك و خون بدني را رها كشید

چند روزي است ايران، غم دارد 
چند روزي است جرئت چك كردن اينستاگرام و توئیتر و تلگرام 

را نداريم 
مي داني چرا؟
چشم هايش

مگر مي تواني به اين چشم ها نگاه كني و اسیر نگاهش نشوي؟
هیچ كس محسن را اسیر نديد؛ همه او را امیر ديدند. مي داني چرا؟ 

نام حك شده روي لباسش را خوانديد؟
جون خادم المهدي

ماجراي جون، جالب است؛ امام حسین علیه السلام او را از جنگ، 
معاف كرد؛

»يا جون، انت في اذن مني، فانما تبعتن��ا طلبا للعافیه فلا تبتل 
بطريقتنا«؛  اي جون، تو براي سلامتي و آسايش از رنج ديگران، به 
ما پیوسته بودي و پیرو ما شدي پس خود را مبتلا به بلاي ما نكن. 

از سوي ما اجازه داري كه به سلامت از اينجا بروي«
با شنیدن اين حرف، جون خود را بر پاي امام علیه السلام انداخت 
و گفت: »من در ايام راحتي، در سايه شما در رفاه و آسايش بودم. 
انصاف نمي دانم امروز كه روز سختي است شما را تنها گذارم و بروم. 
درست است كه خون بدنم بد بوست و جايگاه پست دارم و رنگم 
سیاه است اما آيا بهشت را از من دريغ مي كني؟ برايم دعا كن تا از 
اهل بهشت بشوم و شرافت يابم و روسفید شوم. به خدا قسم از شما 

جدا نمي شوم تا خون سیاهم با خون هاي شما آمیخته شود.«
هر كه وارد میدان مي شد رجز مي خواند كه ابتداي رجز معرفي 
است و اصل و نسب كه بسیار مهم بود براي عرب. اما جون، غلامي 
بود كه نسبي نداشت! فرياد زد: امیري حسین و نعم الامیر. مولاي 

من حسین است وچه مولايي! بهترين مولا!
امام حسین علیه الس��لام بعد از ش��هادت جون به میدان جنگ 
ش��تافت و بر بالاي پیكرش چنین دعا كرد: »خداوندا! روي او را 
سفید و بوي او را نیكو گردان و او را با نیكان محشور كن و میان او و 

آل محمد جدايي مینداز!«
آري، محس��ن هم كه روي لباس��ش نوش��ته بود »جون خادم 
المهدي« طاقت نداشت ببیند حرم و حريم در خطر باشد بنابراين 
خود را به میدان رساند و حسیني ش��د. وقتي صلابت محسن را 
مي بیني، متوجه مي شوي كسي كه مولايش حسین باشد، امیر 

است و اسیري برايش معنا ندارد. 
اسمش محسن بود، رسمش هم همین طور؛ از اردوهاي جهادي و 

بذل و احسان مالي تا معركه سوريه و بذل جان.
بهتر بگويیم پیرو حسین علیه الس��لام بود »و بذل مهجته فیك 

لیستنقذ عبادك من الجهاله و حیره الضلاله«
خون دل خورد تا با جهالت و گمراهي مقابله كند و امتي را نجات 

دهد. 
محسن است ديگر؛ اهل احسان است؛ 

هرآنچه رنگ تعلق، مباد بر بدنم 
مباد جامه مبادا كفن مبادا سر

حججي است و تو چه مي داني حجج خدا چه كساني هستند؟
خدايا رحم كن، مبادا سر حججي را روز قیامت نشانمان دهي و با 

ما به احتجاج بنشیني كه سرافكنده خواهیم شد. 
مبادا حججي را ماي��ه محاجه با ما قرار دهي ك��ه از همین حالا 

دست هايمان بالاست. 
چش��مان محس��ن حججي را هر از گاهي بايد ببینیم و راه را از 
بیراه تشخیص دهیم. چشمانش همه حرف ها را مي زند. از همان 

چشماني است كه نظر مي كند به وجه الله. 
*عضو شوراي شهر تهران

محسن پيرهادي*     یادداشت

در مستند »ميزبان« مطرح مي شود
3روايت از ميزباني مردم عراق براي عاشقان اهل بيت

مس�تند »ميزب�ان« ك�ه س�عي دارد در س�ه دوره تاريخ�ي ميزبان�ي م�ردم ع�راق 
از حض�رت اباعب�دالله و زوار ايش�ان را بررس�ي كند ب�ه كارگرداني مس�عود دهنوي 
و تهيه كنندگ�ي احم�د ش�فيعي ب�ه تازگ�ي مراح�ل پايان�ي تولي�د را پش�ت 
س�ر گذاش�ته اس�ت و ب�ه زودي از س�يماي مل�ي ب�ه نماي�ش در خواه�د آم�د. 
به گزارش »جوان«، فرآيند تولید مستند »میزبان« با موضوع استقبال و میزباني مردم عراق از 
زائران اهل بیت به خصوص در ايام اربعین به پايان رسیده است و به زودي از شبكه هاي مختلف 
سیما پخش خواهد شد. مسعود دهنوي، كارگردان اين مستند ضمن اعلام اين خبر، به تشريح 
چگونگي پديد آمدن ايده  اين مستند پرداخت و تصريح كرد: ايده اصلي ساخت مستند »میزبان« 
از جايي به وجود آمد كه براي من و شايد خیلي از مردم سؤال ش��ده بود كه چگونه و چرا اين 
خیل میلیوني جمعیت در اربعین بدون هیچ مشكلي در كربلا حضور پیدا مي كنند و عراقي ها به 
بهترين شكل ممكن از زائران امام حسین)ع( پذيرايي مي كنند. »میزبان« سعي دارد در سه دوره 
تاريخي میزباني مردم عراق از حضرت ابا عبدالله و زوار ايشان را بررسي كند. وي افزود: در پرده اول 
مستند »میزبان« میزباني عراقي ها و شهر هاي اطراف كوفه از امام حسین)ع( بررسي مي شود كه 
به رغم اينكه خودشان حضرت را دعوت كرده بودند، میزباني خوبي به عمل نیاوردند و آن اتفاقات 
غم انگیز رخ داد. در پرده دوم میزباني نسل هاي بعدي همان مردم را نشان مي دهد كه اين بار قصور 
اجداد خويش را جبران كردند و از زائران امام حسین)ع( طوري میزباني كردند كه آوازه حضور 
میلیوني عاشقان آن حضرت در جهان پیچید و حركت اربعین را تبديل به يك مكتب جهاني كرد. 
در پرده سوم »میزبان« كه از گذشته سرخ شیعه سخن گفته بود به آينده اي سبز مي انديشد و 
اين میزباني ها را به عنوان تمريني براي میزباني از امام غايب به نمايش مي گذارد. دهنوي تأكید 
كرد: اينطور نیست كه سه داستان در كنار هم قرار گرفته باشد و با گفتار متن ارتباطي سطحي 
برقرار شده باشد بلكه سعي شده مستند میزبان داراي يك سیر داستاني مشخص باشد و از روند 

داستان، آن میزباني نهايي كه بشريت در انتظارش نشسته استنتاج شود. 

كتاب »آن است ش�يوه حكومت« تازه ترين اثر سيدمهدي 
شجاعي از سوي انتشارات كتاب نيستان روانه بازار كتاب شد. 
اين كتاب ترجمه ش��جاعي از عهدنامه يا  هم��ان نامه  معروف 
حضرت امام علي )ع( به مالك اشتر است كه در نهج البلاغه نیز 
آمده است. شجاعي در اين كتاب نظر به اهمیتي كه براي اين فراز 
از نهج البلاغه به عنوان منشور و آيین نامه حكومت اسلامي قائل 

بوده  است، آن را به صورت مجزا در قالب كتابي آورده است. 
شیوه ترجمه اين متن ارائه همزمان متن با ترجمه است. شجاعي 
در صفحات اين كتاب متن فارس��ي و به دنبال آن و در كنارش، 
متن عربي اين نامه را قرار داده اس��ت و سعي كرده با استفاده از 
ساده ترين و شیواترين عبارات از عهده ترجمه اين اثر برآيد. نكته 
قابل توجه در اين ترجمه آهنگین ب��ودن آن و تلاش براي ارائه 
متني است كه بي آنكه به دنبال روايتي شاعرانه در ترجمه باشد، 
آهنگي حماسي به خود بگیرد و به شكلي خاص عبارات را در پي 

هم و به منظور ترجمه قرار دهد. 
شجاعي كه پیش از اين نیز در حوزه ترجمه آثاري همچون ترجمه 
برخي از ادعیه را در قالب كتاب عرضه كرده است، در اين اثر تازه 
به تناسب و اقتضاي محتوا س��عي كرده اثري را پديد بیاورد كه 
همانند متن عربي آن، صلابت يك نامه و در عین حال شورانگیزي 

توصیه هاي دنیوي و اخروي آن را در خود دارا باشد. 
يكي ديگر از نكات قابل توجه درباره اين كتاب مقدمه اي است كه 
شجاعي براي اين اثر تألیف كرده است. او در مقدمه خود به نوعي 
هدف از حكومت در اسلام و آنچه به عنوان خلافت و حكمراني در 
اين آيین بر مسلمانان رفته را مرور و در ادامه از زبان خود درباره 

منشور حكومت علوي و اسلامي كه برگرفته از نهج البلاغه است و 
در نامه حضرت امام علي)ع( به مالك اشتر متبلور مي شود، نكاتي 

را بیان كرده است. 
ش��جاعي در اين مقدمه كه براي فهم محتواي اين نامه، متني 
كارساز و دقیق به شمار مي رود، نخست تقسیم بندي حكومت 
اسلامي به دو شیوه حكومت برگرفته از اسلام علوي و حكومت 
برگرفته شده از اسلام اموي را معرفي و ترسیم مي كند و براي هر 

يك از آنها نیز شاهد مثالي را برمي شمارد. 
شجاعي همچنین از اين عهدنامه در بخش��ي از مقدمه خود به 
عنوان مهم ترين سند در حمايت از حقوق بشر در تمامي دنیا ياد 
كرده است و تأكید دارد كه از ابتداي خلق بشريت تاكنون هیچ 
سندي به مانند اين به تعريف حدود رابطه میان مردم و حكومت 

نپرداخته است. 
اين كتاب در 176 صفحه با قیمت 9 هزار و 500 تومان از سوي 

انتشارات كتاب نیستان روانه بازار كتاب شده است. 

انتقادات موجه يك تهيه كننده سينما درباره شرايط نامناسب اكران و پخش فيلم ها

حاكميت سرمايه بر محتواي آثار سينمايي
  فرزين ماندگار

اينكه متولي سمت و سو دادن به محتواي فیلم ها و همچنین 
ذائقه مخاطب در س��ینماي ايران به جاي وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامي سینمادارها باشند، جاي بسي نگراني دارد. 

به نظر مي رسد چیزي ش��بیه به تئوري دست پنهان آدام 
اس��میت كه خیلي ها آن را تحفه اي غربي ولي غیرعلمي و 
مناسب اقتصاد بیمار كش��ورهاي جهان سوم مي دانند، در 
سینما و فرهنگ ايران به عنوان امري پذيرفته شده درحال 

اجراست. 
ظاهراً دست پنهاني در بازار فرهنگ و هنر ايران وجود دارد 
كه به طور خودكار ذائقه مخاط��ب را رصد كرده و براي آن 
خوراك تهیه مي كند. در واقع سیستمي وجود دارد كه امكان 
ذائقه سازي براي مخاطب براي آن وجود دارد و در اين میان 
وزارت فرهنگ و ارشاد و دستگاه هاي ديگر متولي فرهنگ 

در كشور صرفاً تماشاگر اين بازيگرداني فرهنگي هستند. 
امیر سمواتي، تهیه  كننده سینما از افرادي است كه نسبت 
به اين مسئله ابراز نگراني كرده است. وي از وضعیت ناگوار 
اكران فیلم هاي سینمايي و میدان داري سینمادارها انتقاد 
كرده و از اينكه پخش كننده اي صاحب س��الن س��ینمايي 
باشد، گلايه دارد؛ اشاره اي كه احتمالاً بیش از همه معطوف 
به حضور برجسته علي س��رتیپي و نفوذ و تأثیرگذاري او بر 

شئونات سینماي ايران مي شود!
تهیه كننده فیل��م »دربند« در گفت وگوي��ي درباره اوضاع 
نامساعد س��ینماي ايران گفته: »فرهنگ در كف بازار قرار 
گرفته است. در حال حاضر سینماها مشخص مي كنند كه ما 
به عنوان تهیه كننده، كارگردان و نويسنده چه بسازيم و چه 
بنويسیم و وزارت ارشاد تنها كارش در بخش ممیزي است 
كه مثلًا فلان بخش حذف بش��ود يا نشود و مشخص كننده 

اصلي فرهنگ سینمادار است.«
اين تهیه كننده مي افزايد: »آنهايي كه س��ینمادار هستند 
گاهي از عكس يك بازيگر خوش شان مي آيد و گاهي بدشان 
مي آيد، بنابراين وقتي تصمیم  گیرنده اصلي س��ینمادارها 
هستند، تمام چارچوب  هايي كه ارشاد مدنظر دارد به نوعي 
روي هواست و تأثیري ندارد؛ اگر شما به عنوان مثال بهترين 
فیلم را هم در سینماي ايران بسازيد اما سینمادار خوشش 
نیايد به هر دلیلي فیلم تان باي��د در قوطي باقي بماند و اگر 
فیلمي ساخته شود كه عرف و فرهنگ را به استهزا بگیرد يا  
شوخي  هاي جنسي داشته باشد، گويا موفق تر است و از آن 
استقبال بیشتري مي شود! البته همه جاي دنیا هم به اين 
شكل است. واقعاً وزارت ارشاد در طي اين سال ها فراموش 

كرده اس��ت كه چه رس��التي دارد، در واقع نمي دانیم كجا 
هستیم و به كجا مي خواهیم برويم و اصل ماجرا فراموش مان 

شده است.«
 اين تهیه كننده سینما ضمن اشاره به معضلات حوزه پخش 
و اكران و اينكه قدرت عرصه مذكور در دستان عده اي معدود 
است، به اين نكته اشاره كرده كه: »كساني كه سالن سینما 
دارند، چرا بايد حق پخش داش��ته باشند؟ اگر يك مطالعه 
تحقیقاتي و پژوهشي شود متوجه مي شويم كه اين نكته در 
ساير كش��ورها هم كه داراي سینما هستند لحاظ مي شود. 
در واقع شما فردي را در سینما مي بینید كه مثلًا 50 سالن 
سینما دارد و از آن طرف داراي دفتر پخش فیلم هم هست. 
مي دانید در اين ش��رايط چه اتفاقي مي  افتد، در اينجا فقط 
فیلم هايي اكران مي ش��ود كه خود آن فرد تهیه كنندگي و 
پخش آن فیلم را بر عهده دارد. در اين شرايط چنین افرادي 
هستند كه فرهنگ را براي ما تعريف مي كنند و مي  سازند. 
كسي كه سالن دارد نبايد پخش  كننده هم باشد يا حداقل 
براي سوء استفاده هايي از اين دست بايد قوانین تعیین كرد. 
ما مي آيیم پروانه س��اخت مي گیريم و میلیاردي براي يك 
فیلم هزينه مي كنیم، در نهايت هیچ تضمیني داده نمي شود 

كه فیلم ما چگونه، كي و در كجا اكران مي شود.«
دغدغه هاي اين تهیه كننده سینما درباره مديريت محتوا در 
سینماي ايران كه به نقش تعیین كننده سرمايه و سینمادار 
اش��اره دارد، مي تواند براي وزير ارش��اد دولت دوازدهم به 
عنوان معضلي اساس��ي در فرهنگ س��ازي و ذائقه س��ازي 
فرهنگي م��ورد توجه قرار گی��رد. در واقع انتظ��ار مي رود 
تمهیدات و سیاس��تگذاري هايي از س��وي وزارت ارشاد در 
زمینه مديري��ت تولید محتوا اتخاذ ش��ود ت��ا متولیان امر 
فرهنگ به جاي صاحبان س��رمايه كه صرفاً سود را اولويت 
خود قرار مي دهند دلس��وزان و برنامه ري��زان فرهنگي در 

عرصه كلان باشند. 

حكمت 67
   

لَا تسَْتَحِ مِنْ إِعْطَاءِ القَْلِيلِ 
فَإِنَّ الحِْرْمَانَ أقََلُّ مِنْهُ .

از بخشش اندك ش��رم مدار 
كه محروم كردن ، از آن كمتر 

است.

    سيما

توليد مستند شهيد حججي در شبكه يك سيما
حجج�ي  محس�ن  مظلومان�ه  ش�هادت  مناس�بت  ب�ه 
به دس�ت تكفيري ه�اي داع�ش، مس�تند داس�تاني اي�ن 
ش�هيد بزرگ�وار در ش�بكه ي�ك س�يما توليد ش�ده اس�ت. 
در اين مستند يك ساعته، حال و هواي مردم كشور بعد از شنیدن 
خبر شهادت محس��ن حججي به خصوص اهالي نجف آباد اصفهان 
به تصوير كشیده شده اس��ت. گفت وگو با پدر، مادر، همسر و ساير 
اعضاي خانواده و دوستان شهید حججي از بخش هاي اين مستند 
است. در اين مستند لیلا بلوكات و پژمان بازغي از احساس شان در 
رابطه با شهادت اين شهید جوان مي گويند. مستند شهید حججي 
محصول مشترك طرح و برنامه شبكه يك سیما و سازمان تبلیغات 
اسلامي است كه 31 مرداد و همزمان با سالروز شهادت امام جواد)ع( 

روي آنتن مي رود. 

    خبر


